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АВЕТИСЯН ГОРИК ДАВИДОВИЧ  

МОДЕЛИРОВАНИЕ И СТОИМОСТНАЯ ОЦЕНКА ЭКОСИСТЕМНЫХ УСЛУГ 

ЛЕСНЫХ ГЕОСИСТЕМ (НА ПРИМЕРЕ ТАВУШСКОЙ ОБЛАСТИ) 

РЕЗЮМЕ 

Цель работы  

Обоснование, оценка и моделирование лесо-географических теоретико-

методологических подходов относительно основных обеспечивающих, регулирующих 

и культурных (духовных) экосистемных услуг, предоставляемых лесными 

геосистемами Тавушского региона посредством применения географических 

информационных систем (ГИС). 

Научная новизна диссертации включает в себя следующее: 

 Впервые была предпринята попытка обосновать методологические подходы к 

оценке экосистемных услуг лесных геосистем РА. 

 Впервые на примере лесов Тавушской области была проведена комплексная 

оценка обеспечивающих, регулирующих и культурных (духовных) 

экосистемных услуг лесных геосистем РА. 

 В результате анализа и оценки лесо-географического комплекса был 

продемонстрирован потенциал для моделирования экосистемных услуг 

лесных геосистем в среде ГИС для принятия сбалансированных решений с 

учетом социально-экологических аспектов, 

 Было предложено улучшить применяемую  практику управления лесами 

путем классификации, моделирования и оценки экосистемных услуг лесных 

геосистем в Тавушском районе.                                                                                                                                                           

Экосистемные услуги лесных геосистем разнообразны по своему характеру. Их 

эффективная оценка возможна с применением  комплексного лесо-географического 

анализа, оценки и моделирования ГИС. Это может поддержать принятие решений в 

интересах устойчивого лесопользования с учетом социальных и экологических 

аспектов. 

За последние десятилетия на глобальном уровне были изменены методологические 

подходы к оценке услуг лесных экосистем с расширением охвата оцениваемых 

экосистемных услуг. В период с 1997 по 2012 год услуги, предоставляемые 

глобальными лесными экосистемами, были переоценены с увеличением их стоимости в 

3,5 раза (с 4,7 трлн. долл. США до 16,6 трлн. долл. США). Эта очевидная глобальная 

тенденция и существующие национальные программы реформ лесного сектора создают 

необходимость многоспектральной и комплексной оценки экосистемных услуг 

ограниченных лесных ресурсов Армении. Экосистемные услуги лесных геосистем 

представляют значительную экономическую ценность и должны быть интегрированы в 

экономическую систему страны. Компенсационные сборы за предоставление или 

обслуживание экосистемных услуг стимулируют дополнительные финансовые потоки 

для охраны ландшафтов. 

Рекомендации 

1. Пересмотреть процедуры планирования лесоуправления и действующую 

инструкцию для включения оценки экосистемных услуг и выделения лесов  высокой 

природоохранной ценности в разрабатываемые в настоящее время планы управления 

лесами. 

2. Создать департамент по оценке экосистемных услуг в недавно созданном 

Государственном комитете по лесам с функцией оценкии мониторинга основных 

лесных экосистемных услуг. 



 

3. Использовать результаты моделирования и оценки экосистемных услуг для 

оперативного районирования лесов, выделения лесов высокой природоохранной 

ценности и пересмотра зонирования особо охраняемых природных территорий. 
AVETISYAN GORIK DAVID 

MODELLING AND COST VALUATION OF ECOSYSTEM SERVICES OF FOREST 

GEOSYSTEMS (THE CASE OF TAVUSH MARZ) 

SUMMARY 

Aim of the Research 

Justification, valuation, assessment and modelling of forest-geographical theoretical-

methodological approaches of the key provisioning, regulating and cultural (spiritual) 

ecosystem services provided by forest geosystems of Tavush Region through application of 

Geographical Information Systems (GIS).  

The scientific novelty of dissertation includes the following: 

1. For the first time an attempt was made to justify the methodological approaches for 

assessment and valuation of ecosystem services of the RA forest geosystems; 

2. For the first time a complex assessment and valuation of provisioning, regulating and 

cultural (spiritual) ecosystem services of the RA forest geosystems was done by the 

example of the forests of Tavush Region; 

3. The potential for GIS modelling of ecosystem services provided by forest geosystems 

was demonstrated through the complex forest-geographical analysis and assessment to 

support balanced and socially and environmentally friendly decision-making; 

4. Suggestions were made to improve current forest management practices through 

classification, modelling, assessment and valuation of ecosystem services of the forest 

geosystems in Tavush Region. 

The ecosystem services of forest geosystems are diverse by their nature. It is possible to 

evaluate them effectively through the complex forest-geographical analysis, assessment and 

GIS modelling and to support decision-making in favor of sustainable forest management and 

socially and environmentally friendly practices. 

During the recent decades at global level the methodological approaches for valuation of 

forest ecosystem services have been changed along with the widened scope of assessed 

ecosystem services. During 1997 – 2012 the services provided by forest ecosystems were re-

estimated and increased 3,5 times (from 4.7 trillion USD to 16.6 trillion USD). This obvious 

global trend and the existing national forest reform programs require the multispectral and 

complex assessment of ecosystem services of the limited forest resources of Armenia.  

The ecosystem services of forest geosystems have significant economic value and should be 

integrated in the economic system of the country. The compensation fees for provision or 

maintenance of ecosystem services encourage additional financial flows for landscape 

protection.  

Recommendations  

1. Revise the procedures of forest management planning and the acting instruction to 

incorporate the assessment of ecosystem services and identification of high 

conservation value forests in the currently developed forest management plans. 

2. Establish a department on assessment of ecosystem services in the newly established 

State Forest Committee with the function of valuation, assessment and monitoring of 

key forest ecosystem services. 

3. Use the results of modelling and estimation of ecosystem services from the 

dissertation in operational zoning of forest areas, identification of high conservation 

value forests and revision of the zoning of specially protected nature areas. 


